
مرکز آمار اعلام کرد

مازندران و سمنان در صدر استان های 
اهدا کننده خون

طبق آخرین اطلاعات منتشــر شده از سوی مرکز آمار، نسبت مقدار خون اهدا شده به جمعیت در 
کل کشــور در سال گذشته به ازای هر ۱۰۰۰ نفر، ۲۷.۲۸ واحد خون است که دو استان مازندران 
و ســمنان در صدر استان های اهدا کننده خون قرار دارند.به گزارش ایسنا، در سال گذشته نسبت 
تعداد بیمارســتان های فعال به جمعیت در کل کشــور به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر ۱.۲۵ اعلام شده 
که طبق اطلاعات اعلام شــده از سوی مرکز آمار ایران، بیشترین نسبت متعلق به استان های ایلام 
)۲.۱۸(، خراسان جنوبی)۲.۰۳(، کهگلویه و بویر احمد )۱.۷۲(، فارس )۱.۵۸( و یزد )۱.۵۵(  است.

در مقابل استان های قم، البرز، سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی و سمنان کمترین نسبت تعداد 
بیمارستان های فعال به جمعیت را به خود اختصاص داده اند.  مازندران و سمنان در صدر استان های 
اهدا کننده خون همچنین در ادامه این گزارش، بر نسبت مقدار خون اهدا شده به جمعیت در سال 
۱۴۰۲  اشاره شده است. به طوری که در کل کشور ۲۷.۲۸ واحد خون به ازای هر ۱۰۰۰ نفر است و 
استان های مازندران، سمنان، یزد، گیلان، لرستان به ترتیب )۴۰.۳۵(، )۳۹.۴۸(، )۳۷.۵۲(، )۳۵.۴۲( 
و )۳۴.۴۰( بیشــترین واحد خون بــه ازای هر ۱۰۰۰ نفر را به خود اختصــاص داده اند.همچنین 
استان های سیستان و بلوچستان، البرز، کردستان، آذربایجان غربی، خراسان رضوی کمترین نسبت 

مقدار خون اهدا شده به جمعیت را دارند.

قیمت لاستیک در بازار تک نرخی 
شد

قیمت لاستیک در بازار تک نرخی شد
سخنگوی انجمن تایر گفت: وضعیت بازار لاستیک باثبات تر شده و دیگر شاهد دو یا سه نرخ متفاوت 
در بازار تایر نیســتیم بلکه قیمت لاستیک دولتی و آزاد به یکدیگر نزدیک شده است.مصطفی تنها 
در گفتگو با خبرنگار مهر درباره وضعیت بازار لاستیک اظهار کرد: در آستانه سال نو طبق گزارشات 
ارائه شده، وضعیت بازار لاستیک باثبات تر شده و قیمت لاستیک تک نرخی شده و دیگر شاهد دو 
یا سه نرخ متفاوت در بازار تایر نیستیم و قیمت لاستیک دولتی و آزاد تقریباً بهم نزدیک شده است.

سخنگوی انجمن صنفی تولید، تأمین مواد اولیه و زنجیره ارزش صنعت لاستیک افزود: این موضوع 
بشارت خوبی به تولیدکنندگان است زیرا کارخانه ها تلاش زیادی کردند تا با افزایش تولید سایزهای 
پرمصرف مانند ۱۳ )مربوط به خانواده پراید( و ۱۴ )مربوط به خانواده پژو( مشکلات مربوط به این 
تایرها در بازار را رفع کنند.وی گفت: در حال حاضر بازار تایر باثبات شده و دو قیمت دولتی و آزاد 
به یکدیگر نزدیک شده اند و این نوید را به تولیدکنندگان می دهد که سال آینده وضعیت بهتری را 

برای مصرف کنندگان رقم بزنند.

بانــک مرکزی به منظور پوشــش نیازمندی هموطنان جهــت دریافت وجه نقد 
در ایام پایانی ســال، ســقف برداشــت از پایانه های خودپرداز را از ۲۵ اســفند 
ســال جاری تا ۲۰ فروردین سال آینده، از دو میلیون ریال به سه میلیون ریال 
افزایش داد.به گزارش ایســنا، بانک مرکزی به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد: نظر 
به فرا رســیدن ایام ســال نو و لزوم خدمت رســانی مضاعف به مشتریان شبکه 
بانکــی، به منظور پوشــش نیازمندی هموطنان جهت دریافت وجه نقد، ســقف 

مبلــغ ریالی تراکنش برداشــت وجه نقد از پایانه های خودپرداز،  از ۲۵ اســفند 
۱۴۰۳ تــا ۲۰ فروردیــن ۱۴۰۴ از مبلغ ۲۰۰ هزار تومان بــه ۳۰۰ هزار تومان 
افزایش می  یابد.بانک مرکزی همچنین از شــبکه بانکی خواســت، ضمن تمهید 
اقدامات مربوطه در سوییچ کارت صادرکنندگی و پایانه های خودپرداز آن بانک، 
ترتیبات لازم جهت ارائه خدمات مطلوب به مشــتریان  شبکه بانکی، در دستور 

کار قرار گیرد.  

ضریب نفوذ دانش، صنعت 
دامپروری کشور را در برابر 
خشکسالی تاب آور می کند

رئیــس مؤسســه تحقیقات علوم دامی کشــور از اجرای برنامه هــای نوین برای 
مقابله با چالش های تولید خوراک دام در شــرایط خشکسالی و تغییرات اقلیمی 
خبــر داد.به گــزارش خبرنگار مهر، نهاده های دامی در چند ســال اخیر یکی از 
چالش هــای کشــور بوده که با حــذف ارز ترجیحی آن قیمت گوشــت افزایش 
زیــادی داشــت؛ ضمن آن که بخشــی از گازهای گلخانه ای مربــوط به صنعت 
دامپروری بوده که مشکلات زیست محیطی به دنبال دارد.حسن خمیس آبادی، 
رئیس مؤسســه تحقیقات علوم دامی کشــور در گفتگو با خبرنگار مهر با تأکید 
بر ضــرورت تبدیل تهدیدهای محیط زیســتی به فرصت هــای پایدار از تمرکز 
محققــان بر توســعه فناوری های کم آب بر و اســتفاده از منابع داخلی ســخن 
گفت.این مســئول دولتی بیان کرد: یکی از محورهای اصلی تحقیقات، کشــت 
گونه های گیاهی سازگار با اقلیم خشــک ایران است. گیاهانی مانند اکالیپتوس 
و ســالیکورنیا کــه نه فقط به آب کمــی نیاز دارند، بلکه در زمین های شــور و 
کم بازده نیز رشــد می کنند.وی اعلام کرد: این طرح ها در برخی اســتان ها در 
حــال اجرا اســت و انتظار می رود ظرفیــت تولید علوفــه را در مناطق بحرانی 
افزایش دهد.رئیس مؤسســه تحقیقــات علوم دامی کشــور همچنین از تبدیل 
پســماندهای کشــاورزی و صنعتی به خوراک دام به عنــوان راهکاری کلیدی 
نــام برد و افــزود: این اقدام علاوه بر جلوگیری از هدررفت منابع، وابســتگی به 

واردات نهاده هــای دامی را کاهش می دهد. پروژه های آزمایشــی در این زمینه 
نتایج امیدوارکننده ای داشــته و به زودی در سطح ملی گسترش خواهند یافت.

خمیــس آبادی بــه نقش فناوری های نوین در مدیریت منابع آب اشــاره کرد و 
تصریح کرد: ســامانه های هوشــمند آبیاری و روش های پیشرفته در این زمینه، 
بهره وری مصرف آب در مزارع علوفه را به طور چشــمگیری بهبود بخشــیده اند.

وی گفت: این فناوری ها در کنار روش های ســنتی اصلاح شده، آینده دامپروری 
در مناطق خشــک را متحول خواهند کرد.رئیس مؤسســه تحقیقات علوم دامی 
کشور در بخش دیگری از ســخنان خود از همکاری های بین المللی برای انتقال 
دانش فنی و بومی سازی تجربیات جهانی خبر داد و گفت: مشارکت با نهادهای 
پژوهشــی بین المللی گامی مهم برای دســتیابی به راهکارهای سازگار با شرایط 
خاص ایران اســت.این مســئول دولتی هشــدار داد: هدررفــت منابع آبی و بی 
توجهی به روش های پایدار، پیامدهــای جبران ناپذیری برای صنعت دامپروری 
خواهد داشــت. اما اجرای طرح های تحقیقاتی فعلی، ایران را به الگویی موفق در 

مدیریت خوراک دام تحت شــرایط سخت اقلیمی تبدیل کند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران وارد بلاروس شد.به گزارش ایسنا، امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران در بدو ورود به فرودگاه مینسک، مورد استقبال مقامات بلندپایه این کشور قرار گرفت.بر اساس برنامه اعلام شده، وزیر دفاع ایران در 
این سفر با مقامات نظامی و غیرنظامی بلاروس دیدار و درباره توسعه همکاری های دوجانبه در حوزه های مختلف گفت وگو خواهد کرد. در این دیدارها موضوعاتی 
همچون همکاری های دفاعی، تبادلات فنی و راهکارهای گسترش تعاملات دو کشور مورد بحث و بررسی قرار می گیرد.این سفر در راستای تقویت روابط راهبردی 

بین تهران و مینسک انجام می شود و نشان دهنده عزم دو کشور برای افزایش سطح همکاری های مشترک است.

www.sobh-eqtesad.ir

وزیر دفاع وارد بلاروس شد

info@sobh-eqtesad.ir

عقب نشینی تعرفه ای ترامپ

مشــاور دونالد ترامپ گفت: تعرفه های ۵۰ درصدی بــر فولاد و آلومینیوم 
وارداتی از کانادا، از روز چهارشنبه اعمال نخواهد شد.به گزارش ایسنا،  پس 
از اینکه انتاریو اعلام کرد که قصد دارد هزینه اضافی بر برق ارسالی به آمریکا 
اعمال کند، دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، تهدید کرد که عوارض فولاد 
و آلومینیوم کانادا را تا ۵۰ درصد افزایش می دهد.چند ســاعت بعد، هاوارد 
لوتنیک، وزیر بازرگانی ترامپ و داگ فورد، نخســت وزیر انتاریو، برنامه های 
خود را برای دیدار روز پنجشنبه در واشنگتن اعلام کردند. سپس این استان 
برنامه هــای خود را برای افزایش هزینه بــرق به حالت تعلیق درآورد و پیتر 
ناوارو، مشــاور تجاری دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا گفت که افزایش 
تعرفــه ۵۰ درصدی بر فــولاد و آلومینیوم کانادا از روز چهارشــنبه اجرایی 
نخواهد شد.سخنگوی کاخ ســفید نیز در بیانیه ای اعلام کرد که تعرفه ۲۵ 
درصدی قبلی بر فولاد و آلومینیوم از نیمه شــب برای کانادا و سایر شرکای 
تجاری آمریــکا اجرا می شــود.خبرگزاری رویترز گزارش کــرد، این اقدام، 
بازارهایی که برای افزایش نرخ فلزات در سراســر جهان در نیمه شب آماده 
شــده بودند را متزلزل کرد؛ تعرفه های بی نظــم و متغیری که طی ۶ هفته 
گذشــته، ســرمایه گذاران و رهبران شــرکت ها را گیج کرده است.در حالی 
که ســایر سیاســت های ترامپ از جمله تهدید به اخراج گسترده و اقدامات 
ایلان ماسک برای کاهش مشاغل و هزینه های فدرال، رشد اقتصادی آمریکا 
را تهدید می کنند، اما تشــدید جنگ تجاری، پیشــرو و مرکز ارزیابی های 
ریســک است. اقتصاددانان می گویند که این جنگ تجاری، قیمت ها را برای 
مصرف کنندگان افزایش خواهد داد و اقدامات تلافی جویانه به صادرکنندگان 
آمریکایی صدمه خواهد زد و همه این موارد می تواند منجر به تاخیر در رشد 
اقتصادی آمریکا شوند.اقدامات تلافی جویانه سایر کشورها در برابر تعرفه های 
ترامــپ، می تواند ضربه اقتصادی را بدتر کنــد؛ انتاریو به ایالت هایی ازجمله 
نیویورک برق رســانی دارد، بنابراین مالیات های اضافی بر بودجه خانوارهای 

آمریکا که قبلا به دلیل تورم با مشکل روبرو شدند، فشار می آورد.

دنده عقب طلا در بازار جهانی
قیمــت طــلا در معامــلات روز 
چهارشــنبه بازار جهانی، با توجه 
بــه توافق آتش بــس احتمالی در 
ســرمایه گذاران  انتظار  و  اوکراین 
برای انتشار داده های کلیدی تورم 
در آمریکا، کاهش یافت.به گزارش 
ایســنا، بهای هر اونس طلا برای 
تحویــل فــوری، در معاملات روز 
جاری، با ۰.۱ درصــد کاهش، به 
۲۹۱۲ دلار و ۷۱ سنت رسید، در 
حالی که بهای هــر اونس طلا در 

بازار معاملات آتی آمریکا، ۰.۱ درصد کاهش یافت و به ۲۹۱۹ دلار رســید.
آمریکا روز سه شــنبه با از ســرگیری کمک های نظامی و تبادل اطلاعات با 
اوکراین موافقت کرد. این در حالی بود که اوکراین اعلام کرد پیشنهاد آمریکا 
بــرای آتش بس ۳۰ روزه در درگیری با روســیه را می پذیرد.در همین حال، 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، روز سه شــنبه در دیدار با مدیران عامل 
بزرگ ترین شــرکت های آمریکایی، از جمله بســیاری از شرکت هایی که در 
روزهای اخیر، ارزش بازارشــان کاهش یافته است، از سیاست های تعرفه ای 
خود دفاع کــرد، زیرا نگرانی های رکود و تورم، احساســات مصرف کننده و 
سرمایه گذار را تضعیف کرده است.به طور گسترده انتظار می رود که تعرفه های 
ترامپ، تورم و عدم اطمینان اقتصادی را تشــدید کند و این انتظارات باعث 
شــد طلا در ۲۴ فوریه، به رکورد ۲۹۵۶ دلار و ۱۵ سنت صعود کند. طلا به 
عنوان پوششــی در برابر ریسک های سیاسی و تورم در نظر گرفته می شود.

طبق گزارش رویترز، ســرمایه گذاران اکنون منتظر داده های شاخص قیمت 
مصرف کننده آمریکا هستند که در روز جاری منتشر خواهد شد تا موضع نرخ 
بهره را که فدرال رزرو ممکن است در سال جاری اتخاذ کند، تجزیه و تحلیل 
کنند. اگر فشــارهای فزاینده قیمت، فدرال رزرو را مجبور کند که نرخ های 
بهره را بالاتر نگه دارد، طلا ممکن است جذابیت خود را از دست بدهد، زیرا 
دارایی بدون بازدهی است. در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره 
با ۰.۵ درصد کاهش، به ۳۲ دلار و ۷۷ ســنت رسید. بهای هر اونس پلاتین 
۰.۴ درصد افزایش یافت و به ۹۷۸ دلار و ۵۴ سنت رسید و هر اونس پالادیوم 

با ۰.۵ درصد کاهش، به ۹۴۱ دلار و ۴۳ سنت رسید.

اخراج بیش از ۱۰۰۰ نفر از 
فولکس واگن

شــرکت خودروسازی »فولکس واگن« قصد دارد تا پایان سال جاری، ۱۶۰۰ 
کارمند واحد نرم افزاری »کاریاد« )Cariad( را اخراج کند.به گزارش ایسنا، 
نشــریه آلمانی »هندلزبلات« )Handelsblatt( روز سه شنبه به نقل از 
منابع آگاه گزارش داد اخراج ها که تقریبا ۳۰ درصد از ۵۹۰۰ نفر شــاغل در 
واحد نرم افزاری »کاریاد« را شامل می شود، عمدتاً از طریق برنامه های تعدیل 
نیرو انجام می شود.بنا بر گزارش »هندلزبلات«، این خودروساز آلمانی، خبر 
مذکور را تایید کرده است.شرکت خودروسازی »فولکس واگن« در بیانیه ای 
ایمیلی به رویتــرز اعلام کرد که در حال اجرای یک طرح تحول برای واحد 
نرم افزاری »کاریاد«  اســت که در سال ۲۰۲۳ توافق شده بود.طبق گزارش 
رویترز، سخنگوی این شرکت گفت: سال گذشته، ما این سازمان را به عنوان 
یک توسعه دهنده راهکارهای نرم افزار داخلی با عملکرد داخلی بالاتر، کارآمدتر 

کردیم و بر این اساس، اکنون، تعدادی از کارکنان را تعدیل می کنیم.

گزیده خبر

پورمحمدی :
 مرحله دوم کالابرگ الکترونیکی در ایام نوروز انجام خواهد شد

تغییرات اقلیمی؛ تهدیدی جدی برای 
منابع آبی و امنیت غذایی کشور

نفت به افزایش قیمت بازگشت

ایســنا/گیلان پژوهشگر منابع آب پژوهشکده محیط زیست جهاددانشگاهی با بیان اینکه تغییرات اقلیمی 
تهدیدی جدی برای منابع آبی و امنیت غذایی کشور محسوب می شود، گفت: برای مقابله با این تهدیدات، 
لازم اســت سیاست های کلان کشور به ســمت توســعه فناوری های نوین در پایش منابع آب، تصفیه و 
بازچرخانی آب و همچنین توسعه کشت های مقاوم به خشکی و کم آب بر سوق پیدا کند.کشور در دهه های 
اخیر با چالش های جدی در حوزه منابع آبی مواجه اســت که ناشــی از عواملی همچون تغییرات اقلیمی، 
کاهش بارندگی، برداشــت بی رویه از منابع آب زیرزمینی و آلودگی منابع آبی است. این مشکلات نه تنها 
تأثیــرات منفی بر کیفیت و کمیــت آب دارند، بلکه تهدیدی برای امنیت غذایی و اکوسیســتم های آبی 
به شمار می روند.به منظور مقابله با این چالش ها، نیاز به تغییرات اساسی در الگوهای مصرف آب، استفاده از 

فناوری های نوین در مدیریت منابع آب و توسعه روش های کشاورزی پایدار احساس می شود.... 

هشدار جدی کاهش بارش ها

رشد اقتصادی عربستان مدیون بخش 
غیرنفتی شد

رئیس انجمن تلفن همراه عنوان کرد

تکذیب افزایش چند برابری قیمت گوشی در سال 
آینده
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سقف برداشت از خودپردازها ۳۰۰ هزار تومان شد
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درحاشیه جلسه دولتگزیده خبر

پورمحمدی : مرحله دوم کالابرگ الکترونیکی در ایام 
نوروز انجام خواهد شد

مهاجرانی: با تجمعاتی که نظم و 
آرامش جامعه را برهم می زند، 

برخورد خواهد شد

سخنگوی دولت اعلام کرد که با شناسایی بانیان، با تجمعاتی که نظم و آرامش جامعه 
را برهم می زند، برخورد خواهد شــد.به گزارش ایســنا، فاطمه مهاجرانی سخنگوی 
دولت در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران گفت: در جلسه امروز 
هیئــت وزیران گزارش همکاری معاونت علمی بــا وزارت ورزش در راه اندازی مرکز 
هوش مصنوعی در صنعت ورزش ارائه شــد.وی تاکید کرد: هم چنین گزارش وزارت 
کشور در مدیریت انرژی در زمستان بیان شد؛ در زمستان در شرایط سختی داشتیم 
و حدود ۷ روز در برخی اســتان ها تعطیلی داشتیم.ســخنگوی دولت در واکنش به 
برگزاری برخی تجمعات در روزهای گذشــته نیز گفت: درباره عملکرد وزارت کشور 
درخصوص برخی تجمعات ســوالاتی مطرح بود که وزارت کشــور در این خصوص 
اطلاعیه ای منتشــر و اعلام کرد با شناســایی بانیان، با تجمعاتی که نظم و آرامش 
جامعه را برهم می زند، برخورد خواهد شد.مهاجرانی هم چنین اعلام کرد که آخرین 
جلسه سخنگویی خود با خبرنگاران در روز دوشنبه ۲۷ اسفندماه برگزار خواهد شد.

درخواست قالیباف از دولت برای 
مدیریت بازار شب عید

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: در خصوص مدیریت بازار شب عید از دولت 
انتظار می رود از تمام ظرفیت های اجرایی برای حفظ ثبات و تأمین کالاهای مورد نیاز 
مردم اســتفاده کند و طرح کالابرگ را تا آخرین مرحله به بهترین شکل و با رعایت 
شــأن آحاد جامعه در مرحله تخصیص کالا پیش ببرد.به گزارش ایسنا، محمدباقر 
قالیباف در جلسه علنی امروز مجلس در نطق پیش از دستور خود گفت: بزرگداشت 
شهدا و سالروز فرمان حضرت امام)ره( مبنی بر تاسیس بنیاد شهید را گرامی می دارم؛ 
مفتخر هستیم که مجلس بســیاری از مطالبات بر زمین مانده جانبازان، آزادگان و 
خانواده های شهدا را پیگیری کرده است.وی افزود: در همین راستا مطابق برنامه هفتم 
پیشــرفت از دولت می خواهیم تا پیش از پایان سال اول برنامه، لایحه قانون جامع 
خدمات رسانی به ایثارگران را به مجلس ارائه کند تا ما به وظیفه تکریم این قهرمانان 
ســرافراز عمل کرده باشیم. علاوه بر این نیازمند بهبود ارائه خدمات در بنیاد شهید 
و افزایش کیفیت خدمات رسانی شایسته به سروران خود هستیم.وی در ادامه بیان 
کرد: در سالروز درگذشت مجتهد شجاع و از رهبران نهضت ملی شدن صنعت نفت، 
حضرت آیت الله سید ابوالقاسم کاشانی یاد و خاطره ایشان و تمامی کسانی را که به 
هر نحو در قطع کردن دست اجانب از ثروت های ملی ایران عزیز نقش آفرینی کردند، 
گرامی می دارم.رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ایران حتی در روزهایی که 
حکومت و هیات حاکمه وقت، خود را تماما وابســته و وامدار به کشورهایی زورگو و 
مستکبر می دانست، نهضت های افتخارآمیز استقلال طلبانه را پیش برد و در مقابل 
زر، زور و تزویر حاکمان و غارتگران اروپایی و آمریکایی ایســتادند.طرح کالابرگ تا 
آخرین مرحله اجرا شــودقالیباف بیان کرد: پیروزی انقلاب اسلامی به ثمر نشستن 
چند دهه مبارزه رهبران دینی و ملی کشور عزیزمان برای حفظ منافع کشور در برابر 
زیاده خواهی دشمنان و تامین استقلال و عزت ملی بود.رئیس مجلس در ادامه، گفت: 
در خصوص مدیریت بازار شب عید از دولت انتظار می رود از تمام ظرفیت های اجرایی 
برای حفظ ثبات و تأمین کالاهای مورد نیاز مردم استفاده کند و طرح کالابرگ را که 
حاصل کار مشترک قواست، تا آخرین مرحله به بهترین شکل و با رعایت شأن آحاد 
جامعه در مرحله تخصیص کالا پیش ببرد تا کمی از مشکلات معیشتی روزهای پایان 

سال از این طریق جبران شود.

نشست روسای سابق و فعلی 
مجلس در بهارستان

نشست روســای ســابق و فعلی مجلس 
شورای اسلامی در بهارستان برگزار شد.به 
قالیباف، رئیس  ایسنا، محمدباقر  گزارش 
مجلس شورای اسلامی، شامگاه سه شنبه 
۲۱ اسفند، به سیاق ماه های مبارک رمضان 
در سال های گذشته، میزبان حجت الاسلام 
والمسلمین ناطق نوری،  حدادعادل و  علی 
لاریجانی، روســای پیشــین مجلس در 

بهارستان بود.

در رزمایش مرکب کمربند امنیت دریایی ۲۰۲۵ انجام شد

تمرین آزادسازی کشتی ربوده 
شده توسط تیم های ویژه 

ایران، روسیه و چین

در ادامــه برگزاری رزمایش مرکب کمربند امنیت دریایی ۲۰۲۵، یگان های شــناور و 
پروازی و تیم های عملیات ویژه ایران، چین و روســیه، عملیات آزادسازی کشتی ربوده 
شــده را تمرین کردند.به گزارش ایســنا،  در این مرحله پس از ارسال پیام اضطراری 
کشــتی های تجاری به مرکز MRCC چابهار، ابتدا منطقه عملیات توسط یک فروند 
بالگرد SH3D نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران مورد شناسایی و جستجو 
قرار گرفت و ســپس ناوشکن جمهوری اسلامی ایران »الوند« به عنوان ناو سرفرماندهی 
رزمایش، شناورهای رزمی مستقر در منطقه را برای اجرای عملیات آزادسازی به محدوده 
مورد نظر گسیل داد.در ادامه نیروهای عملیات ویژه ارتش و سپاه با مشارکت نیروهای 
عملیات ویژه چین و روسیه با فرود آمدن از هوا با اجرای هلی برن و راپل بر روی شناور 
ربوده شده، عملیات تصرف را انجام داده و پس از دستگیری دزدان دریایی، عملیات آزاد 
سازی کشــتی را با موفقیت اجرا کردند.این سناریوها شامل دستگیری دزدان دریایی، 
مبارزه با خرابکاری های ایجاد شــده در کشتی توسط دزدان دریایی که برای به تاخیر 
انداختن عملیات نجات اعمال شده بود، مداوای زخمیان و مصدومان حادثه و در نهایت 

اجرای عملیات یدک  شناور تجاری به لنگرگاه امن بود، با موفقیت انجام شد.

سرتیپ صباحی فرد: امنیت کشورمان 
بومی و درون زا است

فرمانــده نیروی پدافنــد هوایی ارتش گفت: خودکفایی دفاعی در تولید و اســتفاده از 
تسلیحات و تجهیزات رزمی باعث شده است تا کشورمان از سویی در تولید امنیت خود 
کاملا بومی و درون زا باشد و از سوی دیگر به سطح بالایی از بازدارندگی دست پیدا کند.

به گزارش ایســنا، امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش 
در مراسم ترفیع درجه تعدادی از فرماندهان و مدیران ارشد این نیرو، ضمن تبریک ماه 
مبارک رمضان اظهار داشت: معنویت نقشی اساسی در ارتقا توان رزمی دارد و یقینا در 
مجموعه ای که با محور ایمان بنا شــده باشد شاهد افزایش تصاعدی توان رزم خواهیم 
بود.فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: خودکفایی دفاعی در تولید و اســتفاده از 
تسلیحات و تجهیزات رزمی باعث شده است تا کشورمان از سویی در تولید امنیت خود 
کاملا بومی و درون زا باشــد و از ســوی دیگر به سطح بالایی از بازدارندگی دست پیدا 
کند.وی با اشــاره به نقش فناوری در رقابت نظامی قدرت های بزرگ، اذعان داشــت: 
با پیشــرفت در عرصه فناوری های مزیت ســاز، می توان به هوش مصنوعی، فناوری 
های هایپرســونیک، محاســبات کوانتومی و . . . ورود کرد که در حوزه نظامی منجر به 
تغییرات اساسی و ساختاری در نوع موازنه قدرت، طراحی، فرماندهی و کنترل، مفاهیم 
عملیاتی، صحنه نبرد، شــکل رقابت خواهد شد.وی اظهار داشت: امنیت بومی و درون 

زا از دستاوردهای دفاعی انقلاب اسلامی است که باید با عزم و اراده ملی تقویت شود.

بخش دوم لایحه بودجه به دلیل 
ابهامات و اشکالات به مجلس 

ارجاع می شود
سخنگوی شورای نگهبان نوشت: بخش دوم لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ در جلسه شورای 
نگهبان بررســی و در برخی موارد با ابهامات و اشــکالاتی مواجه شد که برای رفع این 
موارد به مجلس برگشــت داده می شود.به گزارش خبرگزاری مهر، هادی طحان نظیف 
سخنگوی شورای نگهبان در شبکه ایکس نوشت: بخش دوم لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
کل کشــور )جداول( " در جلسه شــورای نگهبان بررسی و در برخی موارد با ابهامات و 
اشــکالاتی مواجه شــد که برای رفع این موارد به مجلس برگشت داده می شود.طحان 
نظیف افزود: این لایحه پس از انجام اصلاحات از سوی مجلس شورای اسلامی، مجدداً 

در شورای نگهبان بررسی خواهد شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه مرحله اول کالابرگ الکترونیکی به خوبی 
جلو می رود اعلام کرد که مرحله دوم هم در ایام نوروز انجام خواهد شد.به گزارش ایسنا، 
ســیدحمید پورمحمدیدر حاشیه جلســه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره 
بودجه ســال ۱۴۰3 گفت: کلیات بودجه و جداول از ســوی مجلس ابلاغ شده و اجزای 

بودجه نیز بین مجلس و شــورای نگهبان و هم چنین مجلس و مجمع تشــخیص است و 
امیدواریم تا یکی دو روز آینده به اتمام خواهد رســید.وی در پاســخ به سوالی درخصوص 
تمهید منابع برای کالابرگ الکترونیکی خاطر نشان کرد: مرحله اول کالابرگ الکترونیکی 

به خوبی جلو می رود و مرحله دوم هم در ایام نوروز انجام خواهد شد.

رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران از برگزاری کنگره ملی تکریم خانواده های شــهدا 
با ســخنرانی رئیس جمهور در روز جاری خبر داد.به گزارش ایســنا، سعید اوحدی در 
حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: امسال بنیاد شهید  بحمدالله 
خیلی پر و پیمان وارد شــد و یک هفته را به عنوان هفته شــهید نامگذاری کردیم. دو 
روز گذشته تجلیل و تکریم از خانواده های  ۱۴ هزار شهید جامعه کارگری با همکاری 
وزارت کار  انجام شــد. تکریم و تجلیل از خانواده های 3۶ هزار شــهید دانش آموز  در 
وزارت آموزش و  پرورش برگزار شــد. تکریم از خانواده شــهدای ســلامت در وزارت 
بهداشــت برگزار شــد.وی در ادامه اظهار کرد: امروز کنگره عظیم ملی تکریم خانواده 
های شــهدا با حضور بیش از ۶۵ هزار خانواده شــهدا در سراسر کشور برگزار می شود.  
سخنران آقای رئیس جمهور است. تمام کشور در زمان سخنرانی به شکل برخط حضور 
دارند. فردا پنجشنبه نیز  تجلیل از نخبگان جامعه ایثارگری انجام می شود.رئیس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران، تصریح کرد: فردا تفاهم نامه حمایت از نخبگان جامعه ایثارگری 
با حضور معاون  رئیس جمهور برگزار می شــود. آخرین برنامه ما روز شــنبه است که 
رونمایی از هزار و۱۰۰ اثر هنری با حضور ریاست مجلس است.اوحدی در ادامه تصریح 
کرد: در خصوص مســکن باید بگویم اولین تفاهم نامه ای که در بنیاد شهید امضاء شد 
با وزیر راه و شهرســازی بود. هفته گذشته مجدد جلسه ای گذاشتیم که رصدی داشته 
باشیم بر آنچه اجرایی شده است. تا به امروز که در روز شهید هستیم، در ۹ سفر استانی 
3۰ هزار  قطعه زمین واگذار شــده اســت. به دنبال این هستیم تا  تعاونی این عزیزان 
تشــکیل شود. کارگروهی نظارتی بر روی آن نظارت داشته باشد. در حوزه مسکن باید 
بگویم که زیبنده نظام نیست که هنوز خیلی عقب هستیم.وی در ادامه اظهار کرد: آن 
شــهیدی که به مقام شهادت رســید و بیش از 3 هزار روستا و هزاران کیلومتر مربع از 
خــاک ما را آزاد کرد. جانبازی که پاره تن خــود را داد تا خانه های مردم را آزاد کند.

آزاده ای که در بهترین دوره ســنی اســیر شد، متاسفانه امروز یک وجب مالکیت برای 

خود ندارند. همســر شهیدی  که بعد از شــهادت همسر خود هم برای فرزند خود پدر 
بود و هم مادر بود، چه دغدغه ای بالاتر از اشتغال فرزند خود دارد. همه دستگاه ها باید 
کمک کنند.اوحدی خاطرنشان کرد: جامعه ایثارگری ما، آزادگان ما  و خانواده شهدای 
ما فقط متعلق به بنیاد شهید نیستند، بلکه قهرمانان ملی هستند که مسائل و مشکلات 
آنان به دســتگاه های مختلفی باز می گردد که امیدوار هستیم با همدلی شکل گرفته 
در دولت چهاردهم و شعار وفاق ملی حل شود.وی در ادامه تاکید کرد: ان شاالله با شعار 

وفاق ملی شاهد یک تحول اساسی در حوزه های خدماتی و حمایتی باشیم.

معــاون اول رئیس جمهور بــا بیان این که »متاســفانه در دهه های 
گذشــته در ایجاد انگیــزه و توجه جدی به امر زکات غفلت شــده 
است« گفت: در دولت چهاردهم تلاش می کنیم  با استفاده از نظرات 
مراجع و با تبلیغ و تبیین صحیح، بســتر مناســب برای گســترش 
مشــارکت و جــذب داوطلبانه جامعه به این امــر معنوی و مهم را 
فراهم کرده و دینمان را به »زکات« ادا کنیم.به گزارش ایســنا، در 
جلســه با اعضای »شــورای مرکزی زکات«، که در دفتر معاون اول 
رئیس جمهور با حضور اعضای »شــورای مرکزی زکات« برگزار شد، 
بعد از ارائه گزارشــی درباره اقدامات صــورت گرفته و میزان زکات 
جمع آوری شــده در دوازده سال گذشــته و بیان پیشنهادات برای 
افزایش مشــارکت جامعه مومنین در ایــن امر معنوی، دکتر عارف 
گفــت: در حوزه زکات که حوزه جذب داوطلبانه اســت، باید تلاش 
تبلیغی و فرهنگ سازی متناسبی در صدا و سیما و رسانه ها صورت 
گیــرد تا برای جامعه، تاثیرات مهــم زکات در حوزه های مختلف و 
خصوصاً در ریشــه کن کردن »فقر مطلق« تبیین شــود.معاون اول 
رئیس جمهور افزود: البته این نکته مسلم است که آگاه سازی جامعه 
به پرداخت زکات باید با شــیوه های تشویقی و مردمی صورت گیرد 
و اگر شــیوه ها »دولتی« باشــد، جواب نمی دهد و ما باید به دنبال 
جذب داوطلبانه باشــیم.در ادامه این جلســه، ۶ پیشنهاد ارائه شده 
از ســوی »شورای مرکزی زکات« شامل بررسی و تصویب آیین نامه 
کمیســیون اجرایی شــورای مرکزی زکات، بررسی و تصویب بسته 
تشویقی زکات،  تدوین سند فرهنگ سازی و رسانه ای زکات،  بررسی 
و تصویب برگزاری همایش ملی زکات،  بررسی ظرفیت شناسی اقلام 
زکوی، بررســی و تصویب تقویم اجرایی جلســات شورای مرکزی 

زکات مورد بحث قرار گرفته و تصویب شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه از برگزاری نشست سه جانبه ایران-چین- روسیه خبر داد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه در گفتگو با خبرنگاران اعلام کرد: نشست سه جانبه ایران-

چین-روسیه در سطح معاونین وزارت امور خارجه سه کشور، با تمرکز بر تحولات مرتبط با موضوع هسته ای و رفع 
تحریم ها روز جمعه این هفته در پکن برگزار می شود.به گفته بقایی در این گفتگوها که در چارچوب رایزنی های 
مستمر جمهوری اسلامی ایران با طرف های مختلف برنامه ریزی شده است، راجع به دیگر موضوعات مورد علاقه 
سه کشور از جمله تحولات منطقه ای و بین المللی و همچنین موضوعات مرتبط با همکاری ها در قالب بریکس و 

شانگهای نیز بحث و تبادل نظر خواهد شد.

نماینده ویژه وزیر امور خارجه در امور ســوریه گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره حامی ثبات و آرامش و تمامیت سرزمینی سوریه و 
صیانت از امنیت و جان مردم سوریه است.به گزارش خبرگزاری مهر، »محمدرضا رئوف شیبانی« نماینده ویژه وزیر امور خارجه در امور 
سوریه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: شدت خشونت و حجم کشتار انسان های بیگناه در استان های ساحلی سوریه تکان دهنده است. با 
قربانیان بی گناه و خانواده های آنها ابراز همدردی می کنیم و از خداوند بزرگ برای آنها طلب صبر بر این مصیبت داریم.وی گفت: هر گونه 
اقدام خشونت آمیز و کشتار مردم بی گناه از اقلیت های مختلف جامعه سوری به شدت محکوم است و مرتکبین این جنایات باید پاسخگو 
باشند. اقدام مؤثر و جدی حکومت موقت سوریه برای توقف خشونت ها و محاکمه و مجازات عاملان و بانیان این اقدامات مورد انتظار مردم 
منطقه و افکار عمومی جهانی است.نماینده ویژه وزیر امور خارجه در امور سوریه تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران همواره حامی ثبات 
و آرامش و تمامیت سرزمینی سوریه و صیانت از امنیت و جان مردم سوریه از همه اقشار و طیف های متنوع تشکیل دهنده جامعه این 
کشور می باشد.زئوف شیبانی بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران معتقد است که ناامنی و بی ثباتی در سوریه، به نفع رژیم صهیونیستی و 

موجب سو استفاده گروه ها و عناصر تروریستی و افراطی و تهدید صلح و ثبات منطقه ای خواهد بود.

برگزاری نشست سه جانبه ایران-چین- 

روسیه در سطح معاونان وزارت خارجه

ایران حامی آرامش و ثبات و تمامیت سرزمینی سوریه 
است

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران خبر داد

کنگره ملی تکریم خانواده های شهدا امروز برگزار می شود

جلسه با اعضای »شورای مرکزی زکات«

عارف: تاثیرات زکات در ریشه کن کردن »فقر مطلق« تبیین شود
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گزیده خبرگزیده خبر رئیس انجمن تلفن همراه عنوان کرد

تکذیب افزایش چند برابری قیمت گوشی در سال آینده

تکذیب افزایش چند برابری قیمت گوشی در سال آینده/ بازار آرام موبایل در آستانه عید
رئیس انجمن تلفن همراه ضمن اشــاره به شــایعات اخیر در فضــای مجازی پیرامون 
افزایش قیمت چند برابری گوشــی های تلفن همراه در سال آینده، این موضوع را ناشی 
از بحث های مطروحه پیرامون افزایش نرخ محاسبات گمرکی دانسته و ضمن تکذیب آن 
تاکید کرد که این افزایش تاثیر قابل توجهی در قیمت نهایی کالا نخواهد داشت و دو تا 
نهایتاً چهار درصد اثر داشــته باشد. به گزارش ایسنا، عبدالمهدی اسدی- رئیس انجمن 
تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی ایران- در گفت وگویی برخط، به تشــریح آنچه که طی 
یکســال اخیر بر صنعت تلفن همراه و بازار آن گذشــت، پرداخت و از چالش های جدی 
این صنعت سخن گفت. به گفته وی، سالی که گذشت، سال چندان خوبی برای تجارت 
کشور و به تبع آن، صنعت و بازار موبایل کشور نبود. مشکلات ناشی از تحریم ها، شرایط 
نامســاعد اقتصــادی مردم و صــدور بخشــنامه های متناقض، فعالان این حــوزه را با 
بحران هایی همچون طولانی شدن تخصیص ارز و تعطیلی برخی شرکت ها مواجه کرده 
اســت.رئیس انجمن تلفن همراه ایران ضمن اشاره به اینکه سال گذشته شرایط سخت 
تحریم، مشــکلات اقتصادی مردم و ناهماهنگی های مدیریتی منجر به آشفتگی در بازار 
موبایل شد، خاطرنشان کرد: بخشنامه های لحظه ای و خلق الساعه، واردکنندگان را دچار 
سردرگمی شــدید کرد. گاهی یک بخشنامه صبح صادر و بعدازظهر لغو می شد که این 
وضعیت تجارت را به چالش کشــید. اسدی ضمن اشاره به مشکل تخصیص ارز، تصریح 
کرد: از اوایل ســال، فرآیند تخصیص ارز برای واردات موبایل به شدت طولانی شد و در 
برخی موارد به ۱۷۰ تا ۱۸۰ روز رســید. این موضوع بســیاری از شرکت ها را مجبور به 
تعدیل نیرو کرد و حتی برخی شــرکت ها به دلیل عدم تأمین ارز، تعطیل شدند. انجمن 
موبایل، خود پیشــنهاد داد که ارز نیمایی نمی خواهد رســماً درخواســت کردیم که در 
شرایط تحریم و کمبود ارز، به ما ارز نیما داده نشود و قول دادیم که اجازه ندهیم قیمت 
موبایل در بازار افزایش پیدا کند؛ خوشــبختانه این سیاســت نتیجه داد و با تغییر منشا 
ارز، گرانی در بازار تلفن همراه ایجاد نشداســدی در ادامــه، افزود: ما از جمله صنایعی 
بودیــم که به دولت و وزارت صنعت، معدن و تجارت پیشــنهاد دادیم که ارز نیما را به 
کالاهای اساسی مانند دارو و مواد غذایی اختصاص دهند و برای موبایل، ارز دیگری در 
نظــر بگیرند. در نهایت، منشــا ارز موبایل از نیما به ارز حاصــل از صادرات غیرنفتی و 
اشخاص تغییر یافت که با همکاری دفتر تخصصی تلفن همراه، عرضه افزایش پیدا کرد 
و قیمت ها تحت کنتــرل باقی ماند. وی تأکید کرد: انجمن تلفن همراه نقش مهمی در 
این تغییر ایفا کرد؛ ما رســماً درخواست کردیم که در شرایط تحریم و کمبود ارز، به ما 
ارز نیما داده نشود و قول دادیم که اجازه ندهیم قیمت موبایل در بازار افزایش پیدا کند؛ 
خوشبختانه این سیاست نتیجه داد و با تغییر منشا ارز، گرانی در بازار تلفن همراه ایجاد 
نشــد.رئیس انجمــن تلفن همــراه، تبلت و لــوازم جانبی ایران، در بخــش دیگری از 
صحبت های خود به موضوع رفع ممنوعیت واردات آیفون اشاره کرد و یادآور شد: از ۲۵ 
اســفند سال گذشته، اولین صحبت رسمی درباره این موضوع انجام و پیگیری ها در این 
زمینه آغاز شــد.پیگیری رفع ممنوعیت آیفون با اولویت منافع ملی اسدی ضمن تأکید 
بــر اینکه در آن مقطع زمانی هیچ کس درباره رفــع ممنوعیت آیفون صحبت نمی کرد، 
تصریح کرد: در این شرایط اما در سال های گذشته، ما یاد گرفته ایم که شرایط کشورمان 
بســیار حساس است و باید ابتدا منافع ملی  و سپس منافع صنفی را در نظر بگیریم. با 
همیــن رویکرد، موضوع پیگیــری رفع ممنوعیت آیفون را پیــش گرفتیم و موضوع را 
بصورت کارشناسانه و با اعلام اعداد و ارقام مطرح کردیم؛ چراکه معتقدیم مردم نیز باید 
از فناوری روز دنیا بهره مند شوند و این درخواست مردم برای استفاده از تکنولوژی روز 
دنیا، از مسیر قاچاق و غیررســمی پاسخ داده می شد. رئیس هیات مدیره انجمن تلفت 
همــراه ایران با بیان اینکــه در ابتدا، در دولت جدید هــم مقاومت هایی برای رفع این 
ممنوعیت وجود داشــت، گفت: بالاخره این تصمیمات تحت تأثیر سیاســت های کلان 
کشــور بود اما حدود ۱۰ تا ۱۵ روز پس از وزیر ارتباطــات دولت چهاردهم، ما نامه ای 
رســمی همراه با آمار کارشناسی ارائه کردیم. طبق این آمار، یک میلیون دستگاه آیفون 
به صورت غیررســمی وارد کشور شده بود که ارزش آن حدود یک میلیارد دلار بود. این 
درحالی بود که اگر این کالا به صورت رســمی وارد می شــد، دولــت از محل عوارض و 
مالیات حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان منتفع شــده بود. وی افزود: بر همین اساس هم، 
ارائــه این آمار و تحلیل های کارشناســی، اعتماد بخش های دولتی را نســبت به بخش 
خصوصی افزایش داد. او ادامه داد: پس از آن، جلســات متعددی برگزار شد و بحث های 
چالشــی زیادی داشتیم. نگرانی های مسئولان دولتی در این زمینه کاملًا قابل درک بود 
و ما تلاش کردیم تا با ارائه مســتندات، دیدگاه های آن ها را تغییر دهیم. جلسات متعدد 
با نهادهــای مختلف از جمله شــورای رقابت، پلیس امنیت اقتصادی و بازرســی نهاد 
ریاســت جمهوری برگزار و صحبت های زیادی انجام دادیم که در نهایت خوشبختانه در 
آبان ماه، در جلســه هیئت دولت، رفع ممنوعیت آیفون تصویب و اعلام شــد.این مقام 
صنفــی- صنعتی ادامه داد: خوشــبختانه در فاز اول، در راســتای کنترل منابع ارزی و 

جلوگیری از افزایش ناگهانی حجم واردات، این کالا ابتدا در قالب مســافری وارد شد؛ از 
آنجایی که این برند ســه ســال ممنوع بود، احتمال داشت حجم بالایی از ارز را به خود 
اختصاص دهد.اســدی از نقش موثر مجلــس در این موضوع قدردانــی کرده و گفت: 
کمیســیون صنایع مجلس در این زمینه کمک شایانی کرد و با ورود جدی به موضوع، 
مسیر را برای تصمیم گیری منطقی تر هموار ساخت.رئیس انجمن تلفن همراه در نشست 
خبری امروز به جلســات برگزارشده با نهادهای مختلف، از جمله شورای رقابت، پلیس 
امنیت اقتصادی و بازرسی نهاد ریاست جمهوری اشاره کرد و گفت: با این نهادها جلسات 
متعددی داشــتیم و صحبت های زیادی انجام دادیم. خوشبختانه در آبان ماه، در جلسه 
هیئت دولت، رفع ممنوعیت آیفون تصویب و اعلام شــد.وی خاطرنشــان کرد: وزارت 
صمت و ســازمان توسعه تجارت به عنوان مجریان واردات تجاری، سیاستی هوشمندانه 
اتخاذ کردند. آن ها ۳۰ درصد از ســهمیه سابقه بازرگانان را برای واردات آیفون در نظر 
گرفتند تا هم کمبودی در بازار کالاهای زیر ۶۰۰ دلار ایجاد نشود و هم قیمت این دسته 
از محصــولات افزایش پیدا نکند. بر همین اســاس در نهایت، آیفون اوایل بهمن ماه در 
ســامانه جامع تجارت بارگذاری و شرایط واردات تجاری آن فراهم شد. هفتم بهمن ماه 
هم بود که نخســتین محموله آیفون به صورت تجاری وارد کشور شد. چالش های ورود 
نخستین محموله تجاری آیفون رئیس انجمن تلفن همراه ایران ضمن اشاره به مشکلاتی 
که پس از ورود نخســتین محموله آیفون رخ داد، تصریح کرد: برخی رسانه ها اطلاعات 
نادرســت منتشــر کردند. حتی در بخش خصوصی هم برخی افراد به دلایل مختلف، از 
جمله رقابت تجاری، مخالف این اتفاق بودند و این موضوع ســبب شــد که پس از ورود 
اولین محموله، بازرسی کل کشور به ماجرا ورود کند. به دنبال این موضوع، چند روزی 
کالا در گمــرک متوقف ماند و حتی ممکن بود اتفاقات تلخی رخ دهد، اما در نهایت، با 
مذاکرات و جلســات متعدد، توانستیم این مشــکل را حل کنیم.کاهش قیمت آیفون و 
وضعیت بازار موبایل در شب عید اسدی ضمن اشاره به تأثیر تغییرات در فرآیند واردات 
بــر قیمت ها گفــت: زمانی که عرضه محدود بود، قیمت ها بالا رفــت، اما با اصلاح روند 
واردات، قیمت آیفون کاهش یافت. به عنوان مثال، قیمت آیفون ۱۶ پرو مکس از حدود 
۱۷۸ میلیون تومان به ۱۳۰ تا ۱۳۵ میلیون تومان رسید. سایر مدل ها نیز کاهش قیمت 
داشــتند.وی در خصوص وضعیت بازار شب عید موبایل اظهار کرد: بازار تلفن همراه در 
شب عید آرام است و جذابیت چندانی ندارد. این وضعیت ناشی از شرایط اقتصادی مردم 
است. بسیاری از افراد در تأمین کالاهای اساسی خود دچار مشکل هستند، چه برسد به 
خرید موبایل. به همین دلیل، مردم بیشــتر تمایل دارند گوشی های خود را تعمیر کنند 
یا لوازم جانبی آن را تعویض کنند تا اینکه دســتگاه جدیدی بخرند.رئیس هیات مدیره 
انجمن تلفن همراه ایران ضمن ابراز امیدواری برای اینکه شرایط اقتصادی در سال آینده 
بهبود پیدا کند، گفت: در نهایت، این مردم هستند که ولی نعمت ما هستند. اگر وضعیت 
معیشــتی آن ها بهتر شــود، بازار نیز رونق خواهد گرفت. امیــدوارم که در این روزهای 
پایانی ســال، بازار حداقل برای فعالان این حوزه کمی بهتر شود.اسدی ضمن تاکید بر 
اینکه به لحاظ قانونی، کالایی که وارد کشور می شود، قابلیت صادرات ندارد، تصریح کرد: 
برخی تصور می کنند که گوشــی های وارداتی مجدداً صادر می شوند، اما این موضوع از 
نظر قانونی و عملی امکان پذیر نیســت. کالاهایی که به کشــور وارد می شوند، عمدتاً در 
دســته بازرگانی قرار دارند و نه قطعات تولیدی؛ بنابراین چنین امکانی برای شــرکت ها 
وجود ندارد. وی در ادامه به تفاوت نرخ ارز نیما و ارز آزاد در گذشته اشاره کرده و گفت: 
زمانیکه به موبایل ارز نیما تخصیص داده می شــد، برخی افراد به دلیل اختلاف قیمت، 
چندین دســتگاه را خریداری کرده و برای دوستان یا آشنایان خود به کشورهایی مانند 
عراق ارسال می کردند. اما این موضوع به صورت محدود و شخصی بود، نه اینکه شرکتی 
کالا را وارد و ســپس صــادر کند. قانون چنین اجازه ای را به شــرکت ها نمی دهد. عدم 
شــفافیت در تخصیص ارز موبایل رئیس انجمن تلفن همراه با انتقاد از عدم شفافیت در 
حوزه تخصیص ارز، خاطرنشــان کرد: طی دو سال گذشته در دوره مدیریت ما، انجمن 
پیگیر انتشــار اطلاعات دقیق درباره تخصیص ارز بوده است. در دوره های قبلی، دولت، 
گمــرک و بانک مرکــزی گزارش های مربوط به حجم واردات شــرکت ها، مبلغ و مدل 
کالاهای ترخیص شــده را ارائه می دادند و انجمــن نیز این اطلاعات را در اختیار اعضا و 
رســانه ها قرار می داد اما این روند طی دو ســال اخیر متوقف شده است. ما به شدت این 
موضوع را دنبال کردیم. حتی ۲۵۰ شــرکت عضو انجمن خواســتار شفافیت در حوزه 
تخصیص ارز شــدند و ما از تمامی نهادهای نظارتــی و امنیتی، حتی از رئیس جمهور، 
درخواســت کردیم که گزارش های ارزی منتشــر شــوند اما تاکنون پاســخی دریافت 
نکرده ایم.اسدی ادامه داد: دلیل این عدم شفافیت مشخص نیست؛ اما قطعاً مسئله ای در 
روند تخصیص ارز برای موبایل رخ داده اســت. برخی شرکت ها توانسته اند ارز بیشتری 
دریافت کنند یا زودتر از بقیه ارز مورد نیاز خود را تأمین کنند. این مســئله را می توان 
از میزان موجودی بازار و مدل های عرضه شده متوجه شد. حتی فعالان بازار تلفن همراه، 
از این موضوع اطلاع دارند. امیدوار هســتیم که تا پیش از پایان دوره هیئت مدیره فعلی 
)آبان ماه ســال آینده(، گزارشــی از میزان ارز دریافتی شرکت ها و زمان تخصیص آن ها 

تهیه و منتشر شود تا بتوانیم یک گزارش جامع سه ساله از میزان ارزهای تخصیص یافته 
به شرکت ها و دوره های زمانی دریافت آن ها جمع آوری کنیم و در اختیار اعضای انجمن 
و عموم مردم قرار دهیم.حمایت از تولید داخل در صنعت موبایل؛ اما مخالفت با امتیازات 
برابــر بــرای ODM و تولید داخلی رئیس انجمن تلفن همراه کشــور ضمن بررســی 
وضعیت بازار موبایل و صادرات آن در ســال آینده، مواضع صریح انجمن را در خصوص 
مــدل تولید ODM و حمایت از تولید داخل اعلام کرد. وی ضمن اشــاره به شــرایط 
واردات و صادرات موبایل در ســال آینده گفت: برای کالاهــای بالای ۶۰۰ دلار، منبع 
تأمین ارز از محل صادرات خواهد بود. اما برای کالاهای زیر ۶۰۰ دلار، این امکان وجود 
دارد که تأمین ارز از محل صادرات اشخاص نیز انجام شود. این مقام صنفی- صنعتی با 
بیان اینکه انجمن تلفن همراه کشور متولی این حوزه و صنعت است، تأکید کرد: موضوع 
فعالیت ما شامل واردات، تولید، صادرات، توزیع تلفن همراه، لوازم جانبی و تبلت است. 
مــا با تمام وجود از تولید با کیفیت داخلــی حمایت می کنیم. در حال حاضر، ۳۲ عضو 
انجمــن تولیدکننده هســتند و ما از آنها حمایت کامل داریــم. در خصوص مدل تولید 
ODM )Original Design Manufacturer( که شامل تولید محصول توسط 
شــرکت های خارجی و عرضه آن تحت برندهای ایرانی است، ما با ODM به عنوان یک 
برند ایرانی موافق هســتیم، اما موضع صریح ما این اســت که امتیازاتی که دولت برای 
تولید داخلی در نظــر می گیرد، نباید به مدل ODM تعلق بگیرد. تولید داخلی که در 
کشــور انجام می شود، با اشتغال زایی و روشن نگه داشتن چراغ کارخانه ها همراه است و 
نباید با ODM که در خارج از کشــور تولید می شود، یکسان تلقی شود. هشدار نسبت 
به مقایســه نادرســت تولید داخل و ODM رئیس انجمن تلفن همــراه تصریح کرد: 
اولویت های این صنعت به این ترتیب اســت که اولویت اول، تولید باکیفیت داخلی باشد 
؛ اولویت دوم، ODM و اولویت ســوم، واردات است. ما نسبت به هرگونه تصمیمی که 
تولید داخلی و ODM را در یک سطح قرار دهد، موضع و مخالفت داریم؛ این کار بسیار 
خطرناک اســت. اگر تولید داخلی و ODM به عنوان یکســان در نظر گرفته شــوند، 
تولیدکنندگان واقعی کشور آسیب خواهند دید. کسی که ODM انجام می دهد، صرفاً 
یک برند ایرانی ایجاد کرده و محصول را در خارج از کشــور تولید می کند. این در حالی 
اســت که تولیدکننده داخلی، با وجود مشــکلاتی مانند تأمین سوخت و برق، در داخل 
کشــور مشغول به کارآفرینی و ایجاد اشتغال است. اسدی افزود: اگر روزی خود من هم 
بخواهم ODM انجام دهم، نباید با تولیدکننده ای که در شرایط سخت اقتصادی داخل 
کشــور کار می کند، در یک سطح باشم. کسی که در داخل کشور کارخانه داری می کند 
و با مشــکلات متعدد تولید دست وپنجه نرم می کند، نباید با فردی که صرفاً یک برند را 
ثبت کرده و محصول را از خارج وارد می کند، برابر باشــد. این مقایســه کاملًا ناعادلانه 
اســت.  انجمن تلفن همراه خواهان حمایت ویژه از تولیدکنندگان واقعی داخل کشــور 
است و دولت باید بین تولید داخلی و ODM تمایز قائل شود تا تولیدکنندگان داخلی 
متضرر نشوند.سرنوشت نامه نمایندگی خدمات پس از فروش موبایل و حمایت های ارزی 
در هاله ای از ابهام وی ضمن اشــاره به مصوبه هیئت وزیران در سال ۱۳۹۷ اظهار کرد: 
بعد از اعمال تحریم های جدید از سوی آمریکا و خروج برخی برندها از بازار ایران، دولت 
تصمیم گرفت الزام دریافت نامه نمایندگی برای فروش و خدمات پس از فروش را حذف 
کند. این مصوبه که با امضای اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور وقت، تصویب 
شــد، اجازه می داد واردات موبایل بدون نیاز به تأییدیه شرکت مادر انجام شود، مشروط 
بر اینکه شرکت واردکننده دارای کارت بازرگانی و خدمات پس از فروش مطلوب باشد. 
اسدی ضمن تاکید بر تغییرات ایجادشده در صنعت موبایل پس از این مصوبه، گفت: تا 
قبل از ســال ۱۳۹۷، حدود ۹۰ تا ۹۵ درصد واردات موبایل غیررسمی بود و بسیاری از 
فعــالان این حوزه تجربــه ای در زمینه بازرگانی رســمی نداشــتند. اما پــس از آن، 
واردکننــدگان تحقیق و مطالعه کردند، دفاتر خدمات پس از فروش تأســیس شــد و 
نیروهــای متخصص پرورش یافتند. امروز بیــش از ۱۵۰ مدیر خدمات پس از فروش و 
۵۰۰ تکنسین حرفه ای در کشور فعال هستند و سطح خدمات پس از فروش موبایل در 
ایران در وضعیت مطلوبی قرار دارد. وی در ادامه نســبت به گمانه زنی ها درباره بازگشت 
الزام دریافت نامه نمایندگی واکنش نشــان داد و تصریح کرد: این بحث ها بیشتر جنبه 
رانتــی دارد و در جهت انحصارطلبی برخی افراد مطرح می شــود. البته برخی مدیران 
دولتــی که اطلاعات کافی از بازار موبایل ندارند، ممکن اســت در این باره صحبت هایی 
داشته باشند، اما بازگشت چنین الزامی بعید است. اگر قرار باشد چنین اتفاقی رخ دهد، 
باید هیئت وزیران مصوبه جدیدی تصویب کند، مجلس نیز قانون متقابل را اصلاح کند 
و این تغییرات در اســناد رسمی دولت ثبت شود. با توجه به شرایط موجود، تحقق این 
امر غیرممکن به نظر می رســد.افزایش نرخ محاسباتی گمرک، موضوع جدیدی نیست 
رئیس انجمن تلفن همراه ایران در پاســخ به بحث های اخیر به ویژه در خصوص افزایش 
قابل توجه قیمت موبایل در سال آینده و حتی توصیه هایی که در فضای مجازی صورت 
گرفته و می گویند "اگر قصد خرید موبایل دارید، پیش از ســال جدید، بخرید" تصریح 
کرد: دلیل این بحث افزایش قیمت، افزایش نرخ محاسباتی گمرکی است که گفته شده، 
قرار اســت از ۲۸ هزار تومان به ۶۸ هزار تومان افزایش پیدا کند؛ برهمین اســاس هم 
برخی در شــبکه های مجــازی این موضوع را مطرح کرده اند که قیمت گوشــی موبایل 
دو-ســه برابر خواهد شد.اســدی تصریح کرد: این موضوع کاملا اشتباه است و همچین 
اتفاقی نخواهد افتاد؛ در وهله اول اینکه، این تغییر نرخ در ســال جدید، لحاظ شــود یا 
نشــود، هنوز بصورت قطعی مشخص نیست؛ چراکه بصورت قانون تعریف شده اما هنوز 
دســتور و تایید سران قوا را جهت اجرایی شــدن ندارد. افزایش ۲ تا ۴ درصدی قیمت 
موبایــل در صــورت تصویــب مصوبه   وی افــزود: موضوع دوم اینکه، قرار اســت نرخ 
محاســباتی از ۲۸ تومان به ۶۸ تومان برســد و حدوداً  ۲.۵ برابر شــود نه اینکه قیمت 
گوشــی سه یا چهار برابر شــود؛ این تغییر درصورتیکه به تصویب هم برسد، بین دو تا 
نهایتــاً چهار درصد بر روی قیمت کالا تاثیر بگذارد. ضمن اینکه قبلًا هم این موضوع را 
داشته ایم. دو ســال پیش هم،  این نرخ از ۴۰۰۰ تومان به ۲۸ هزار تومان تغییر کرد و 
قبل از آن هم ۱۰۰۰ تومان به ۴۲۰۰ تومان تغییر پیدا کرده بود؛ این چند برابر شــدن 
نرخ  محاســابت گمرکی چندان تورم شــدیدی در افزایش قیمت گوشی تلفن همراه به 
وجود نیاورده بود و اکنون هم نخواهد آورد.رئیس انجمن تلفن همراه ایران، خاطرنشان 
کرد: البته در مورد گوشــی های بالای ۱۰۰۰ دلار، کمیسیون تلفیق تصویب کرده است 
که از ســال جدید، تعرفه ســود بازرگانــی ۳۰ درصد برای رویه تجــاری و برای رویه 
مسافری، ۶۰ درصد محاسبه شود.  این احتمال وجود دارد که این افزایش سود بازرگانی 
تغییری بر قیمت گوشی های بالای ۱۰۰۰ دلار به وجود بیاورد؛ چراکه سود بازرگانی دو 
برابر می شود و این بنظر می رسد که چهار- پنج درصدی بر قیمت کالاهای لوکس بالای 

۱۰۰۰  )آیفون های ۱۶ پرو به بالا( اثرگذار باشد.

نفت به افزایش قیمت بازگشت
قیمت نفت در معاملات روز چهارشــنبه بازار آســیا، تحت تاثیر ضعیف شــدن ارزش 
دلار، افزایش یافت اما نگرانی های فزاینده نســبت بــه کندی اقتصادی آمریکا و تاثیر 
تعرفه ها بر رشــد اقتصاد جهانی، روند رشــد قیمت ها را محدود کرد.به گزارش ایسنا، 
بهای معاملات نفت برنت با ۵۱ ســنت معادل ۰.۷ درصد افزایش، به ۷۰ دلار و هفت 
ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۵۲ سنت 
معادل ۰.۸ درصد افزایش، به ۶۶ دلار و ۷۷ ســنت در هر بشکه رسید.دانیل هاینس، 
استراتژیست ارشد کالا در گروه بانکی ANZ اظهار کرد: با وجود ضعیف شدن دورنمای 
اقتصادی، نفت در موقعیت مثبتی قرار گرفته اســت. این وضعیت نشــان می دهد که 
تقاضای کوتاه مدت برای نفت خام، قوی مانده است.شاخص دلار آمریکا روز سه شنبه، 
۰.۵ درصد کاهش یافت و به رکورد پایین جدیدی در سال ۲۰۲۵ رسید و قیمت نفت 
را با ارزان کردن آن برای خریداران دارنده ارزهای دیگر، تقویت کرد.پریانکا ســاچدوا، 
تحلیلگر ارشــد بازار شــرکت فیلیپ نووآ گفت: کاهش ارزش دلار، نگرانی ها نسبت به 
کنــدی اقتصاد جهانی را تحت الشــعاع قرار داد، با این حــال، این وضعیت موقتی به 
نظر می رســد.قیمت های ســهام آمریکا که بازار نفت را تحت تاثیر قرار می دهد، روز 
سه شــنبه، دوباره کاهش یافت و به بزرگترین ریــزش چند ماه اخیر افزود. تعرفه های 
فزاینده بر واردات و ضعیف شــدن اعتماد مصرف کننده، ســرمایه گذاران را به وحشت 

انداخته و آنها را به فروش گســترده دارایی های پرریســک شامل ســهام برانگیخته 
اســت.ییپ جون رونگ، استراتژیست بازار در شــرکت آی جی گفت: با وجود بهبود 
اندک قیمت ها در معاملات روز جاری، احساســات به طور کلی، شکننده مانده است.

سیاســت های حمایت گرایانه دونالد ترامپ، رئیس جمهــور آمریکا، بازارهای جهانی را 
متزلزل کرده اســت. وی تعرفه ها را بر کانادا و مکزیک که تامین کنندگان بزرگ نفت 
آمریکا هســتند، وضع کرده و ســپس به تعویق انداخته اســت و همزمان، تعرفه ها را 
برای واردات از چین افزایش داده که باعث اقدامات تلافی جویانه پکن شــده اســت. 
ترامپ روز یکشنبه گفت که »دوره گذار« محتمل است و از رد رکود اقتصادی آمریکا 
خودداری کــرد.اداره اطلاعات انرژی آمریکا، روز سه شــنبه، اعلام کرد که در عرضه، 
تولید نفت خام آمریکا در ســال جاری نســبت به برآوردهای قبلی، به طور متوســط 
 ۱۳.۶۱ میلیون بشــکه در روز خواهد کرد و رکورد بزرگ تری را در ســال ۲۰۲۵ ثبت 
می کند.ســرمایه گذاران منتظر آمار تورم آمریکا هســتند که در روز چهارشنبه منتشر 
می شــود تا سرنخ هایی در مورد مســیر نرخ های بهره به دست آورند. آنها همچنین از 
نزدیک برنامه های اوپک پلاس را زیر نظر دارند. این گروه، برنامه هایی را برای افزایش 
تولید در آوریل اعلام کرده اســت.بر اســاس گزارش رویترز، منابع بازار با اســتناد به 
آمار موسســه امریکن پترولیوم در روز سه شنبه اعلام کردند که ذخایر نفت آمریکا در 
هفتــه منتهی به هفتم مارس، ۴.۲ میلیون بشــکه افزایش یافت. بازارها اکنون منتظر 
داده های رسمی درباره ذخایر نفت و ســوخت آمریکا هستند که عصر روز چهارشنبه 

منتشر می شود.

تغییرات اقلیمی؛ تهدیدی جدی برای 
منابع آبی و امنیت غذایی کشور

ایسنا/گیلان پژوهشگر منابع آب پژوهشکده 
محیط زیست جهاددانشگاهی با بیان اینکه 
تغییرات اقلیمی تهدیدی جدی برای منابع 
آبی و امنیت غذایی کشور محسوب می شود، 
گفت: بــرای مقابله با این تهدیــدات، لازم 
اســت سیاست های کلان کشــور به سمت 
توسعه فناوری های نوین در پایش منابع آب، 
تصفیه و بازچرخانی آب و همچنین توسعه 
کشــت های مقــاوم به خشــکی و کم آب بر 
ســوق پیدا کند.کشــور در دهه های اخیر با 
چالش های جدی در حوزه منابع آبی مواجه 
است که ناشــی از عواملی همچون تغییرات 
اقلیمی، کاهش بارندگی، برداشــت بی رویه 
از منابــع آب زیرزمینی و آلودگی منابع آبی 
است. این مشــکلات نه تنها تأثیرات منفی 
بر کیفیت و کمیت آب دارند، بلکه تهدیدی 

برای امنیت غذایی و اکوسیستم های آبی به شمار می روند.به منظور مقابله با این چالش ها، نیاز به 
تغییرات اساســی در الگوهای مصرف آب، اســتفاده از فناوری های نوین در مدیریت منابع آب و 
توسعه روش های کشاورزی پایدار احساس می شود. همچنین، توجه به حفاظت از اکوسیستم های 
آبی و تدوین سیاســت های کارآمد در این زمینه از اهمیت ویژه ای برخوردار است. در این راستا، 
مرتضی کریمی -پژوهشــگر منابع آب پژوهشکده محیط زیســت جهاددانشگاهی- به بررسی 
تهدیدات ناشــی از تغییرات اقلیمی و آلودگی محیط زیســت برای منابع آبی و امنیت غذایی، 
نقش فناوری های نوین در حفاظت از منابع طبیعی و ضرورت اصلاح سیاست های موجود در این 
حوزه می پردازد.مرتضی کریمی در گفت وگو با خبرنگار ایســنا در خصوص چالش های منابع آبی 
در کشــور و راهکارهای حل آن، اظهار کرد: ما در کشــور با چالش های متعددی در حوزه منابع 
آبی مواجه هســتیم. کاهش بارندگی و تغییرات اقلیمی، برداشت بی رویه از منابع آب زیرزمینی، 
مدیریت نادرست مصرف و آلودگی منابع آبی از جمله مشکلاتی هستند که به شدت امنیت آبی 
را تهدیــد می کنند. در کنار این موارد، تخریب اکوسیســتم های آبی نظیر تالاب ها، رودخانه ها و 
دریاچه ها نیز نگرانی جدی ایجاد کرده است، چرا که این زیست بوم ها نقش مهمی در حفظ تعادل 
هیدرولوژیکی، تصفیه طبیعی آب و پشــتیبانی از تنوع زیستی دارند.وی با بیان اینکه متأسفانه 
در دهه های اخیر روند بهره برداری از منابع آب تجدیدپذیر کشور فراتر از ظرفیت بوده که نتیجه 
آن کاهش سطح سفره های زیرزمینی و خشک شدن بسیاری از رودخانه ها و تالاب هاست، افزود: 
راهکارهایی که می توان برای این چالش ها پیشــنهاد کرد، شــامل تغییر در الگوی مصرف آب، 
توســعه روش های نوین آبیاری در بخش کشــاورزی، مدیریت یکپارچه منابع آب، بهره گیری از 
فناوری های جدید در تصفیه و بازچرخانی آب و همچنین اعمال سیاست های کنترلی سختگیرانه 
برای جلوگیری از برداشــت غیرمجاز از منابع آبی است. علاوه بر این، فرهنگ سازی در جامعه و 
افزایــش آگاهی عمومی در مورد اهمیــت مصرف بهینه آب نیز نقش کلیدی در حل این بحران 
دارد. همچنین برنامه ریزی برای احیاء اکوسیســتم های آبی، جلوگیری از ورود آلاینده ها و حفظ 
تعادل اکولوژیکی این زیســت بوم ها از جمله اقداماتی اســت که باید در دســتور کار قرار گیرد.

پژوهشگر منابع آب پژوهشکده محیط زیست جهاددانشگاهی در پاسخ به این سوال که تغییرات 
اقلیمی و آلودگی محیط زیســت چه تهدیداتی برای امنیت غذایی و منابع آبی ایجاد می کنند، 
گفت: تغییرات اقلیمی تهدیدی جدی برای منابع آبی و امنیت غذایی کشور محسوب می شوند. 
افزایش دمای کره زمین، کاهش میزان بارندگی و افزایش شــدت خشکسالی ها، به طور مستقیم 
منابع آب سطحی و زیرزمینی را تحت تأثیر قرار داده و بهره وری کشاورزی را کاهش داده است. 
در کنار این موضوع، آلودگی آب ناشــی از ورود پساب های خانگی، صنعتی و کشاورزی، کیفیت 
منابع آبی را به خطر انداخته و موجب افزایش هزینه های تصفیه و محدودیت در دسترســی به 
آب سالم شــده است.وی ادامه داد: این تغییرات نه تنها تأمین آب را برای مصارف انسانی دشوار 
می کند، بلکه اکوسیســتم های آبی را نیز در معرض خطر قرار داده اســت. بــرای مقابله با این 
تهدیدات، لازم است سیاست های کلان کشور به سمت توسعه فناوری های نوین در پایش منابع 
آب، تصفیه و بازچرخانی آب و همچنین توسعه کشت های مقاوم به خشکی و کم آب بر سوق پیدا 
کند. همچنین، باید اقداماتی جدی برای احیاء تالاب ها و جلوگیری از تخریب اکوسیستم های آبی 
انجام شود، زیرا این زیست بوم ها در مقابله با اثرات تغییرات اقلیمی نقش مهمی ایفا می کنند. به 
طور کلی مدیریت منابع آبی با در نظر گرفتن تغییرات اقلیمی نیازمند برنامه ریزی منسجم و جامع 
اســت.کریمی در خصوص نقش فناوری های نوین در حفاظت از منابع طبیعی و محیط زیست 
تصریح کرد: فناوری های نوین می توانند تحولی اساســی در مدیریت و حفاظت از منابع طبیعی 
و محیط زیست ایجاد کنند. به عنوان نمونه، استفاده از هوش مصنوعی و داده های ماهواره ای در 
پایــش منابع آب، می تواند به تصمیم گیری های بهینه تر در حوزه مدیریت منابع آبی کمک کند. 
اینترنت اشــیا نیز این امکان را فراهم کرده که در بخش های کشــاورزی و صنعتی، مصرف آب 
به شــکل هوشمند مدیریت شــود. همچنین، فناوری های نوین تصفیه آب و بازچرخانی پساب، 
می توانند نقش مهمی در کاهش فشار بر منابع آب شیرین داشته باشند. ما در پژوهشکده محیط 
زیست تأکید داریم که سرمایه گذاری در این فناوری ها و بومی سازی آن ها می تواند نه تنها در حفظ 
منابع طبیعی مؤثر باشــد، بلکه به افزایش بهره وری و کاهش هزینه های اقتصادی در بخش های 
مختلــف نیز کمک کند.وی با بیان اینکه با توجه به وضعیت کنونی منابع آبی کشــور، می توان 
گفت که سیاست های موجود نیاز به بازنگری جدی دارند، تاکید کرد: اگرچه طی سال های اخیر 
اقداماتی در زمینه مدیریت منابع آب انجام شده، اما این اقدامات عمدتاً ناکافی بوده و در برخی 
موارد نیز به دلیل نبود نظارت و اجرای صحیح، نتایج مطلوبی به همراه نداشته است. ما نیازمند 
تدوین سیاست های جدید و کارآمدتری هستیم که بر مبنای اصول توسعه پایدار و در نظر گرفتن 
تغییرات اقلیمی تدوین شــوند. همچنین، نظارت بر اجرای قوانین و تخصیص منابع مالی کافی 
برای طرح های حفاظت از منابع آب باید به عنوان یک اولویت اساســی در دستور کار قرار گیرد.

پژوهشگر پژوهشکده محیط زیست جهاددانشگاهی در پاسخ به این سوال که در برابر کمبود منابع 
آبی و کاهش زمین های قابل کشت، چگونه می توان امنیت غذایی را تضمین کرد، افزود: با توجه 
به کاهش منابع آبی و محدودیت های مربوط به زمین های کشاورزی، یکی از مهم ترین راهکارها 
تغییر الگوی کشــت و حرکت به سمت کشــاورزی پایدار است. باید به سمت تولید محصولاتی 
برویم که نیاز آبی کمتری و در عین حال بازدهی بالایی دارند. وی ادامه داد: توســعه گلخانه ها، 
استفاده از سیستم های آبیاری هوشــمند و افزایش بهره وری مصرف آب در بخش کشاورزی، از 
جمله اقداماتی اســت که می تواند در این زمینه مؤثر باشد. همچنین، گسترش روش های نوین 
کشــاورزی مانند کشــت هیدروپونیک )بدون خاک( و بیوتکنولوژی در بهبود بذرهای مقاوم به 
خشــکی می تواند به کاهش وابســتگی به منابع آب کمک کند. یکی دیگر از راهکارهای مهم، 
اصلاح زنجیره تأمین و کاهش ضایعات غذایی اســت، چرا که بخش قابل توجهی از محصولات 
کشــاورزی به دلیل ضعف در نگهداری و توزیع، از بین می رود. کریمی در خصوص اقدامات لازم 
جهت کاهش اثرات ســوء تغییرات اقلیمی بر منابع آبی و امنیت غذایی، گفت: تغییرات اقلیمی 
یکی از مهم ترین چالش هایی اســت که به طور مستقیم بر امنیت غذایی تأثیر می گذارد. افزایش 
دمای زمین، تغییر الگوی بارش و رخداد وقایع حدی مانند سیل و خشکسالی، باعث کاهش تولید 
محصولات کشاورزی و افزایش قیمت مواد غذایی می شود. برای کاهش اثرات این پدیده، 
باید برنامه ریزی جامعی برای مدیریت منابع آبی داشته باشیم.وی تأکید کرد: توسعه 
فناوری های استحصال آب باران و ذخیره سازی آب و استفاده از منابع جایگزین مانند 
آب های نامتعارف )آب شیرین کن ها و پساب های تصفیه شده( می تواند بخشی از این 
مشــکل را حل کند. از طرفی دیگر توسعه سامانه های پایش و هشدار سیل به منظور 
کاهش خسارات ناشی از وقوع آن تأثیر بسزایی در حفظ امنیت غذایی خواهد داشت. 
همچنین، تحقیق و توســعه در زمینه بذرهای مقاوم به خشکی و تغییر الگوی کشت 
متناسب با شرایط جدید، از جمله راهکارهایی است که می تواند اثرات منفی تغییرات 
اقلیمی را کاهش دهد.پژوهشگر پژوهشکده محیط زیست جهاددانشگاهی در پایان 
گفت: در مجموع ما باید از نگاه سنتی و بخشی نگر در مدیریت منابع آب و کشاورزی 
فاصله بگیریم و با اتخاذ رویکــرد مدیریت یکپارچه منابع آب، همراه با بهره گیری از 
دانش روز و فناوری های نوین، مســیر جدیدی را برای حفظ منابع آبی و تأمین امنیت 

غذایی کشور ترسیم کنیم.

وزیر نفت: آمادگی لازم برای تامین 
بنزین در ایام نوروز وجود دارد

وزیر نفت تاکید کرد: از نظر ذخایر بنزین آمادگی کامل برای تامین نیاز مسافران 
نوروزی وجود دارد.به گزارش ایسنا، محسن پاک نژاد در حاشیه جلسه هیئت دولت 
در جمــع خبرنگاران، بیان کرد: کاملا از نظر تامین ذخایر بنزین آمادگی را داریم. 
ذخایر بنزین برای مســافرت هموطنان آماده است، آمادگی را از نظر میزان ذخایر 

بنزین داریم و هیچ مشکلی در این زمینه نخواهد بود.

بررسی های اخیر نشان می دهد که میزان بارش در هفته های آینده در برخی از استان های کشور، از جمله خوزستان و تهران، کاهش محسوسی 
خواهد داشــت. این روند که از اواخر اســفند آغاز شده، می تواند پیامدهای قابل توجهی بر منابع آبی این مناطق برجای بگذارد.به  گزارش ایسنا، 
گزارش ها حاکی از آن است که هر چند در کوتاه مدت، بارش هایی در برخی استان های غربی کشور از جمله خوزستان و لرستان پیش بینی می شود، 
اما این بارندگی ها پراکنده و محدود خواهند بود. با عبور سریع سامانه های بارشی، بخش های جنوبی کشور، به ویژه خوزستان، سهم چندانی از این 
بارش ها نخواهند داشت. تحلیل های هواشناسی نشان می دهد که عمده بارندگی ها در ارتفاعات زاگرس متمرکز خواهد بود و مناطق جنوبی خوزستان از بارش های مؤثر بی بهره خواهند 
ماند.علاوه بر این بر اساس آخرین آمار منتشرشده تا ۱۹ اسفند، میزان بارش های کشور به ۱۰۱ میلی متر رسیده که نسبت به میانگین بلندمدت )۱۶۰ میلی متر( کاهش ۳۷ درصدی را 
نشان می دهد. این وضعیت به ویژه در استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان، خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد و بوشهر بحرانی است، زیرا بارندگی ها در این مناطق بیش از ۵۰ درصد 
کاهش داشته است.استان های دیگری مانند تهران، البرز، اصفهان، لرستان و اردبیل نیز با کاهش ۳۰ تا ۵۰ درصدی بارش روبه رو هستند، درحالی که استان هایی نظیر قم، همدان، کرمان و 
خراسان رضوی بین ۱۰ تا ۳۰ درصد کاهش بارندگی داشته اند. تنها استان های گیلان، مازندران و زنجان در محدوده نرمال بارش قرار دارند.با توجه به پیش بینی های هواشناسی، بارش های 
اخیر تأثیر قابل توجهی در تأمین منابع آبی نداشته و حتی اگر در فروردین و اردیبهشت بارندگی در حد نرمال باشد، کمبود بارش سالانه جبران نخواهد شد. این شرایط مدیریت منابع 

آبی کشور را به چالشی جدی تبدیل کرده است.

داده های اولیه منتشر شده در عربستان سعودی نشان داد که اقتصاد این کشور در سال ۲۰۲۴ نسبت به سال قبل، ۱.۳ درصد رشد کرد که این 
رشد اقتصادی، حاصل حمایت از افزایش فعالیت های غیرنفتی و دولتی بوده است.به گزارش ایسنا، آمار ارائه شده نشان داد که رشد غیرنفتی 
عربستان سعودی، ۴.۳ درصد و فعالیت های دولتی ۲.۶ درصد صعود کردند، در حالی که فعالیت های نفتی ۴.۵ درصد کاهش یافتند.برآوردهای 

دولت نشان داد که تولید ناخالص داخلی سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۴ عربستان نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۴.۵ درصد افزایش یافته است.
انتظار می رفت که رشد اقتصادی عربستان سعودی، بزرگترین صادرکننده نفت جهان، در سال ۲۰۲۴ تنزل کند و قیمت های پایین نفت، همچنان 
بر درآمد دولت تاثیر بگذارد.گروه تولیدکننده نفت اوپک پلاس متشکل از سازمان کشورهای صادرکننده نفت به رهبری عربستان سعودی و 
متحدانش از جمله روسیه، قصد دارد تولید خود را در آوریل افزایش دهد و کاهش تولید را که از سال ۲۰۲۲ به صورت مرحله ای برای حمایت از 
بازار توافق شده است، به سطح تولید گذشته برگرداند.در نظرسنجی رویترز پیش بینی  شده بود که اقتصاد عربستان سعودی در سال ۲۰۲۴، به 
میزان ۱.۳ درصد رشد کند؛ این تخمین کمی محافظه کارانه تر از پیش بینی رشد ۱.۵ درصدی تجدیدنظر شده صندوق بین المللی پول و یکی از 

کندترین نرخ های رشد در میان اقتصادهای شورای همکاری خلیج فارس بود.

رشد اقتصادی عربستان مدیون بخش غیرنفتی شدهشدار جدی کاهش بارش ها
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با دستورالعمل جدید؛

استفاده از موبایل در مدارس 
انگلیس ممنوع می شود

به دلیل رویه ضدرقابتی؛

اروپا اپل را ۵۰۰ میلیون یورو 
جریمه می کند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

قاب ایرانی!!

ازهر دری خبری !!

فورد موستانگ باس 351 مدل 1971، یک جواهر کمیاب و ارزشمند

موستانگ باس ۳۵۱ فقط در سال ۱۹۷۱ و تنها در ۱,۸۰۶ دستگاه با پیشرانهٔ ۵.۸ لیتری ۳۳۰ اسب بخاری تولید شد و یکی از کمیاب ترین نسخه های موستانگ محسوب می شود. 

نام باس برای اولین بار در سال ۱۹۶۹ در موستانگ دیده شد یعنی زمانی که فورد دو نسخهٔ ویژه بنام های باس ۳۰۲ و باس ۴۲۹ را به بازار فرستاد. باس ۳۰۲ برای مسابقات 

ترانس ام توسعه پیدا کرده بود و نسخهٔ تولیدی آن با پکیج ظاهری منحصربه فرد و پیشرانهٔ ۴.۹ لیتری V۸ با ۲۹۰ اسب بخار قدرت راهی بازار شد. از سوی دیگر، باس ۴۲۹ 

بستری آزمایشی برای پیشرانهٔ جدید ۷ لیتری فورد بود. این موتور که برای مسابقات نسکار در نظر گرفته شده بود، نهایتاً در سینهٔ تورینو تالادگا راهی پیست شد اما نسخهٔ 

تولیدی آن برای دریافت مجوز حضور در مسابقه، در موستانگ باس ۴۲۹ ارائه شد. این خودرو با ۳۷۵ اسب بخار قدرت، در کنار کبرا جت، قوی ترین نسخهٔ نسل اول موستانگ 

محسوب می شد.

نیمار غایب بزرگ برزیل در کوپاآمه ریکا

پیشنهاد

چهره روز

کتاب نون نوشتن

رابین ویلیامز 
رابیــن ویلیامز، کمدین دوست داشــتنی و بازیگر 
توانای هالیوود که در سال ۱۹۵۱ در آمریکا متولد 
شد توانست در سن ۲۱ سالگی فعالیت هنری خود 
را آغاز کند. از بهترین نقش آفرینی های او می توان 
به فیلم Good Will Hunting اشاره کرد که به دلیل 
هنرنمایی خود در این فیلم توانســت جایزه اسکار 
بهتریــن بازیگر نقش مکمل مرد را کســب کند. 
رابین ویلیامز متاسفانه یکی از غم انگیزترین مرگ ها 
درمیان بازیگرانی که دیگر درمیان ما نیســتند را 
دارد. او در سال ۲۰۱۴ به دلیل افسردگی بیش ازحدِ 
ناشــی از زوال عقل جان خــودش را گرفت و به 
زندگی خود پایــان داد. او در طول دوران فعالیت 
هنری خود توانست جایزه اســکار بهترین بازیگر 
نقش مکمل مرد، جایزه گلدن گلوب بهترین بازیگر مردِ فیلم کمدی و جایزه گرمی را کسب کند. باراک 
اوباما، رئیس جمهور وقت آمریکا پس از مرگ رابین ویلیامز در پیامی نوشــت: »او ما را خنداند و اکنون ما 
را به گریه واداشت. او درنهایت توانست تمام عناصر روح انسان را به تاثر وادارد«. در تاریخ ۱۱ اوت ۲۰۱۴ 
جسد ویلیامز در خانه اش در منطقه غیرصنعتی تیبورون، کالیفرنیا، حوالی ساعت ۱۱:۵۵ صبح پیدا شد و 
مرگ او رســماً در ساعت ۱۲:۰۲ بعد از ظهر در سن ۶۳ سالگی تأیید شد.]۹[]۱۰[]۱۱[]۱۲[]۱۳[]۱۴[ 
پلیس کالیفرنیا تأیید کرد دلیل مرگ رابین ویلیامز، خودکشــی بوده است. او خود را در ویلایی که همراه 
همسرش در آن زندگی می کرد، حلق آویز کرد.]۱۵[ وی در چند سال اخیر از افسردگی شدید رنج می برد 
و خود به صراحت از مصرف کوکائین و الکل ســخن می گفت. چنــد بار نیز برای ترک مواد مخدر تلاش 
کرده بود.]۱۶[ با توجه به گفته های ناشر رابین ویلیامز نیز، او قبل از مرگ از افسردگی رنج می برده است، 
اگرچه این ناشر گزارش های مبنی بر خودکشی ویلیامز را قبول نکرده است.]۱۷[ آزمایش پزشکی قانونی و 
تست سم شناسی برای ۱۲ اوت برنامه ریزی شده است.]۱۸[ یک ماه پیش، ویلیامز خود را به مرکز درمان 
اعتیاد »هازلدن« در لیندستروم، مینه سوتا برای ادامه موارد اعتیاد به الکلش معرفی کرده بود.]۱۹[ سوزان 
اشنایدر، همسر رابین ویلیامز گفت که او در زمان مرگ به پارکینسون مبتلا بود. سوزان اشنایدر گفت که 
بیماری پارکینسون همسرش در مراحل اولیه بود، ولی او هنوز آمادگی لازم را برای اعلام عمومی ابتلایش 
به این بیماری نداشت.]۲۰[]۲۱[ مقام های ایالت کالیفرنیا می گویند در آزمایش هایی که در پی خودکشی 

رابین ویلیامز از جسد او به عمل آمد، نشانی از الکل یا مواد مخدر دیده نشده است

فرهنگ

یک شــرکت دانــش بنیان موفــق به تولیــد داروی 
»تراستوزومب« مورد استفاده در درمان سرطان پستان 
و معده با یک هفتم قیمت نمونه خارجی شــده است.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از معاونت علمی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان ریاســت جمهوری، 
شــرکت دانش بنیان آریوژن فارمد در ســال ۱۳۸۹ با 
هدف تولید بیوســیمیلارها برای حفظ و بهبود کیفیت 
زندگی بیماران تأســیس شد. تولید داروهای بیولوژیک 
پرمصرف با ساختار پیچیده با محوریت موضوعاتی چون 
رفــع نیازهای دارویی بیماران صعب العلاج در کشــور، 
بومی ســازی کامل مراحل تولید و فراهم آوردن امکان 
تولیــد در مقیاس مصرف داخلــی و خارجی و صادرات 
از اولویت های این شــرکت است.یکی از محصولاتی که 
به همت این شرکت دانش بنیان بومی سازی و کشور را 
عملًا از داروهای مشابه خارجی آن بی نیاز کرده است، »آریوتراست« با نام ژنریک »تراستوزومب« است. 
یک مونوکلونال آنتی بادی نوترکیب که علیه رسپتور اپیدرمال انسانی فاکتور رشد ۲ عمل می کند. این 
رسپتور به طور طبیعی بر سطح سلول های نرمال وجود دارد و باعث تنظیم میزان رشد و پرولیفراسیون 
ســلولی می شود.سلول های سرطانی پســتان و معده در بعضی موارد دارای مقادیر زیادی از HER۲ بر 
روی سطوحشان هستند که باعث رشد سلول های سرطانی می شوند. آریوتراست با اتصال به HER۲ از 
فعالیت آن جلوگیری کرده و منجر به مرگ سلول های سرطانی می شود.آریوتراست در ویال های ۱۵۰ 
میلی گرمی و ۴۴۰ میلی گرمی به صورت پودر لیوفیلیزه تولید می شود و پس از رقیق سازی با حلال به 
صورت تزریق داخل وریدی، انفوزیون می شود.محمدرضا یزدان نسب، کارشناس مطالعات بالینی شرکت 
آریوژن فارمد در خصوص عملکرد و کاربســت این دارو گفت: حیطه اصلی شــرکت ما، تولید داروهای 
خاص مثل داروهای ســرطان و ام اس است و داروی آریوتراست یکی از جدیدترین محصولات شرکت 
محسوب می شــود. این دارو، مشابه داروی داخلی هرســپتین و هدف اصلی این دارو، درمان سرطان 

پستان است.

با یک هفتم قیمت نمونه خارجی؛

داروی سرطان های پستان و معده توسط دانش 
بنیان ها بومی سازی شد
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کتــاب نون نوشــتن اثر محمــود دولت آبادی شــامل 
مجموعه ای از یادداشت هاست؛ یادداشت هایی که از سال 
۵۹ تا ۷۴ درباره ی زندگی کاری و شــخصی اش نوشــته 
است. محمود دولت آبادی، نویسنده، نمایش نامه نویس و 
فیلم نامه نویس ایرانی، متولد ۱۳۱۹ در روستای دولت آباد 
سبزوار اســت. معروف ترین اثر وی رمان بلندِ ده جلدیِ 
»کلیدر« اســت که بیش از ده ســال وقت خود را صرف 
نوشــتن آن کرد و تاکنون به چندیــن زبان مختلف در 
دنیا ترجمه شده و همین باعث  شهرت جهانی وی شده 
است. دولت آبادی برای این کتاب جوایز متعددی از جمله 
یان میخالسکی ســوئیس را از آنِ خود کرد. از دیگر آثار 
ارزشمند و  شناخته شده ی این نویسنده می توان به »جای 
خالی ســلوچ«، »بنی آدم«، »روزگار سپری شده ی مردم 
ســالخورده«، »سلوک«، »آهوی بخت من گزل« و »طریق بسمل شدن« اشاره کرد. از مقدمه ی نویسنده 
مشخص است که کتاب شامل مجموعه ای از یادداشت هاست؛ یادداشت هایی که از سال ۵۹ تا ۷۴ درباره ی 
زندگی کاری و شخصی اش نوشته است. اکثر این یادداشت ها تلخ اند و وصف حالِ پریشان نویسنده؛ داستان 
سختی هایی که هنگام نوشتن کلیدر متحمل شده، ناگفته هایی که در روزگار سپری شده ی مردم سالخورده 
به نگارش در آورده، بخل و حســادت هایی که گاهاً آرامشش را سلب کرده و حاصل آن همه درد و مشقت 
چیزی نبوده جز انزوا و افســردگی! نون نوشتن حکایت درد و رنج های یک نویسندهٔ ایرانی است که طی 
پانزده  سال به صورت یادداشت هایی گردآوری شده و زمستان ۱۳۸۸ منتشر شده است؛ حکایت دردآشنای 
زندگی نویسنده ای بزرگ که پیوسته مورد ظلم حکومت و بی انصافی های رقیبان و ناشرانی قرار گرفته که 
او را تا حد افســردگی و درماندگی برده اند. نون نوشتن حکایت درد و رنج های یک نویسندهٔ ایرانی است 
که طی پانزده  ســال به صورت یادداشت هایی گردآوری شده و زمستان ۱۳۸۸ منتشر شده است؛ حکایت 
دردآشنای زندگی نویسنده ای بزرگ که پیوسته مورد ظلم حکومت و بی انصافی های رقیبان و ناشرانی قرار 

گرفته که او را تا حد افسردگی و درماندگی برده اند.

طبق اعلام سخنگوی تیم ملی فوتبال برزیل نیمار قطعا رقابت های کوپاآمه ریکا را از دست خواهد داد و به احتمال بسیار زیاد به بازی های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ 
می رسد.به گزارش ایسنا، نیمار بعد از انجام چند بازی برای الهلال با بدشانسی مواجه شد و بار دیگر رباط صلیبی پاره کرد. این ستاره برزیلی اکنون در عربستان به 
سر می برد و برنامه های درمانی اش را زیر نظر ریکاردو روزا، فیزیوتراپ شخصی اش، پشت سر می گذارد.به نوشته الریاضیه، فدراسیون فوتبال برزیل رسما اعلام کرد 
که نیمار به رقابت های کوپاآمه ریکا نخواهد رسید.سخنگوی فدراسیون فوتبال برزیل گفت: اصلا روی نیمار برای رقابت های کوپاآمه ریکا حساب باز نکرده ایم و غیبت 
او در این بازی ها قطعی است. پیش بینی ما این است که نیمار به رقابت های انتخابی جام جهانی برسدروزنامه الریاضیه عربستان هم نوشت نیمار به فصل جاری 

نخواهد رسید و پیش بینی می شود ماه اوت که مصادف با آغاز فصل جدید لیگ عربستان است بتواند برای الهلال به میدان برود.

وزارت آموزش انگلیس دســتورالعمل جدیدی ارائــه کرده که به معلمان اجازه می 
دهد تا اســتفاده از موبایل توســط دانش آموزان در کلاس درس را ممنوع کنند.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ایونینگ اســتاندارد، این در حالی است که وزرای 
این کشور خواستار ممنوعیت این دستگاه ها در مدارس هستند.این دستورالعمل که 
غیرتقنینی است، مدیران مدارس را درباره چگونگی ممنوعیت استفاده از موبایل نه 
تنها هنگام آموزش بلکه در زمان استراحت ناهار نیز راهنمایی می کند. همچنین این 
دســتورالعمل به کارمندان مدارس اجازه می دهد در صورت لزوم کیف های دانش 
آموزان برای یافتن موبایل را جســتجو کنند و در متن آن آمده اســت؛ مدیران می 
توانند و باید موبایل ها و دستگاه های مشابه را به عنوان بخشی از خط مشی قوانین 
مدرســه شناســایی کنند.جیلین کیگان وزیر آموزش انگلیس که در اکتبر ۲۰۲۳ 
متعهد به ایجاد تغییراتی در ممنوعیت موبایل در مدارس در اکتبر ۲۰۲۳ شده بود، 
دستورالعمل جدید را یک گام مهم خواند. در آن زمان چنین تعهدی با شک و تردید 
روبرو شــد.هم اکنون در انگیس مدیران مدارس به طور جداگانه می توانند درباره 
سیاست های مربوط به موبایل و ممنوعیت آن در موسسات آموزشی تحت نظارت 
خود تصمیم بگیرند. اما کیگان در یک ســند اعلام کرد شفافیت و هماهنگی برای 
معلمان فراهم می کند و هم اکنون اختلاف زیادی شیوه مدیریت استفاده از موبایل 
توســط دانش آموزان در مدارس مختلف وجود دارد.وزیر آموزش انگلیس در بیانیه 
ای اعلام کرد: مدارس اماکنی برای یادگیری کودکان هســتند و موبایل ها در ساده 
ترین شکل خود یک حواس پرتی در کلاس درس به حساب می آیند. ما به معلمان 
ســخت کوش ابزارهایی می دهیم که به بهبود رفتار دانش آموزان و تدریس کمک 
می کند. با دستورالعمل جدید؛استفاده از موبایل در مدارس انگلیس ممنوع می شود
اســتفاده از موبایل در  مــدارس انگلیس ممنوع می شــود وزارت آموزش انگلیس 
دســتورالعمل جدیدی ارائه کرده که به معلمان اجازه می دهد تا استفاده از موبایل 
توســط دانش آموزان در کلاس درس را ممنوع کنند.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از ایونینگ استاندارد، این در حالی است که وزرای این کشور خواستار ممنوعیت 

این دستگاه ها در مدارس هستند.

اپــل در اتحادیه اروپا با جریمه ای حدود ۵۳۹ میلیون دلار)۵۰۰ میلیون یورو( و 
ممنوعیت عملکردهای ضدرقابتی اپ استور برای سرویس های پخش موسیقی 
روبرو می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، ۵ منبع آگاه اطلاع 
داده اند کمیسیون اتحادیه اروپا این رای را در اوایل ماه آینده میلادی اعلام خواهد 
کرد. تحقیقات منجر به رای مذکور از یک شــکایت آنتی تراست در سال ۲۰۱۹ 
میلادی سرچشمه می گیرد که توسط اسپاتیفای ثبت شد.محور شکایت قوانین 
اپ اســتور بود که در آن اجازه نمی داد توســعه دهندگان مشتریان را به سمت 
گزینه های حق اشــتراک جایگزین خرید در اپ هدایت کنند. گزینه های خرید 
خارج از اپ ارزان تر بود و توســعه دهندگان مجبور نبودند کارمزد ۳۰ درصدی 
کــه برای پرداخت در اپ به اپل پرداخت می کردند را جبران کنند.اپل بعدا این 
محدودیت ها را آسان تر کرد.به نوشته نشریه فایننشال تایمز کمیسیون اتحادیه 
اروپا مدعی خواهد شد اپل قانون آنتی تراست منطقه را شکسته و شرایط تجاری 

ناعادلانه برای رقبا ایجاد کرده است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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ورزشکار الجزایری قبل از رقابت با ورزشکار رژیم صهیونیستی به سر وزن نرسید.به گزارش ایسنا، امروز دوشنبه قرار بود مسعود ردوآن دریس ۲۲ ساله در 
وزن ۷۳ کیلوگرم جودو در بازیهای المپیک به مصاف توهر بوتبول، ورزشکار رژیم صهیونیستی برود. با این حال، دریس قبل از مسابقه به سر وزن نرسید 
و وزن او بیش از ۷۳ کیلوگرم بود و به این ترتیب از قرعه کشی حذف شد.برگزارکنندگان بازی ها رد صلاحیت او را تایید کردند و به بوتبول اجازه ورود به 
دور بعد را دادند.به گزارش اسپرت ۲۴، فدراسیون جودوی الجزایر و کمیته ملی المپیک هنوز اظهار نظری درباره این موضوع نکرده اند.کمیته المپیک رژیم 
صهیونیستی مدعی شد که شرکت نکردن دریس در این مسابقات عمدی بوده و به شدت از این ورزشکار الجزایری انتقاد کرد.پیش از این، فتحی نورین، 
جودوکار دیگر الجزایری، پس از انصراف از مبارزه با بوتبول در بازی های المپیک توکیو، از سوی فدراسیون بین المللی جودو به مدت ۱۰ سال محروم شد.

جودوکار الجزایری با ورزشکار رژیم صهیونیستی روبه رو نشد
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انتقاد تند علیرضا یوسفی
نفر سوم فوق سنگین جهان و دارنده طلای دوضرب وزنه برداری گفت: مسئولان در مراسم گلریزان که برای حمایت از من بود، فقط وعده دادند و رفتند و پول مراسم را هم از جیبم 
دادم.علیرضا یوسفی که با گرفتن مدال طلای دوضرب مسابقات قهرمانی جهان ۲۰۲۴ بحرین بیش از گذشته سر زبان ها افتاد در گفت وگو با ایسنا با گلایه از مسئولان شهر خود 
بیان کرد: بعد از گرفتن مدال جهانی بیشتر اعصاب خردکنی و دغدغه برای من باقی ماند. من عرق زیادی به قائمشهر دارم و  بخاطر مردمش خیلی این شهر را دوست دارم اما گاهی 
می گویم کاش اهل قائمشهر نبودم.او ادامه داد: برخی مسئولان شهرم اصلا به ورزشکار اهمیت نمی دهند و اگر هم بخواهند کاری کنند سمت فوتبال و باشگاه تیم نساجی می روند فقط 
برای اینکه دیده شوند. بعد از مسابقات قهرمانی جهان یک مراسم گلریزان با مشورت مدیرکل ورزش و جوانان قائمشهر و فرماندار سابق گرفتیم و قرار بود هزینه این مراسم را اداره کل 
ورزش و جوانان قائمشهر بدهد. همه مسئولان و افراد آمدند و فقط در این مراسم حرف زدند اما هیچکس به وعده های خود عمل نکرد. برخی سرمایه داران هم تنها وعده دادند که به 

من پاداش می دهند اما هیچ اتفاقی نیفتاد.
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